
 با توجه به اينكه وعده هاي بسياري در 
مورد بورس هاي كالا تاكنون داده ش�ده و 
عملياتي نشده است، ش�ما براي عملياتي 
كردن وعده هاي اصول�ي و افزايش كارايي 
بورس كالا ب�ه عنوان رئي�س هيات مديره 

شركت بورس كالا چه برنامه اي داريد؟
مي توان گفت بورس كالا يك بازار چند بعدي 
اس��ت و نبايد محدود به مكاني فيزيكي ش��ود 
كه فقط معامله گران در آنجا داد و س��تد  كنند. 
س��اده ترين فعاليت در يك بازار كالايي، فعاليت 
نهايي معاملات به حس��اب مي آي��د و منجر به 
تحويل فيزيكي مي ش��ود. اما باي��د بپذيريم كه 
بورس ه��ا در ابت��دا وظيفه س��اماندهي اقتصاد 
كش��ور ها را بر عهده دارند. و ش��اخص هاي ملي 
و توس��عه كش��ور را با فعاليت بورس ه��اي آنها 
مي س��نجند. بورس ه��اي كالا اگ��ر در كاركرد 
اصلي خودش��ان ق��رار گي��رد، توليد كنندگان ، 
مصرف كنندگان و تجار را در يك فضاي مشترك 
و تعامل قرار مي دهد و اثر آن به اقتصاد بس��يار 

فراگير است. 
اما لازمه و پيش شرط آن داشتن يك اقتصاد 
رقابتي اس��ت كه بتواند علاوه ب��ر كاهش نقش 
فعاليت هاي دس��توري، اين دس��تورها در قالب 
قانون بياورد. تا مجموعه سياست گذاري هايي كه 
در بورس كالا صورت مي گيرد بر اس��اس قوانين 

محكم و مشخص انجام گيرد. 
البته اقتصاد اي��ران فاصله زي��ادي تا اقتصاد 

رقابتي دارد و براي رسيدن به اهداف يك بورس 
كالايي در اينجا بايد زمان زيادي منتظر بمانيم، 
تا اين مشكل برطرف ش��ود. به نظر من بايد زير 
ساخت هاي لازم اصلاح شود تا اجراي اصل 44 
فضاي رقابتي براي تولي��د  فراهم كند. چون اگر 
فضاي توليد رقابتي شود مي توان انتظار داشت 
فضاي بازرگاني و س��اير بازارهاي مرتبط به اين 
بخش مثل بانك ها و بيمه رقابتي شده و بتوانند 

جايگاه واقعي خودشان را در اقتصاد پيدا كنند. 
من اعتقاد دارم با يك بورس كالا واقعي فاصله 
زي��ادي داريم. اگ��ر بخواهيم به ب��ورس كالاي 
ايده آل و استاندارد برس��يم به عزم جدي و همه 
جانبه در تمام قواي مملكتي نياز داريم. در كنار 
آن بايد فرهنگ سازي و بستر سازي مناسب براي 
رسيدن به ش��رايط عمومي كس��ب و كار كشور 
انجام ش��ود. با آن چيزي كه امروز شكل گرفته، 
تلاش مي ش��ود، حتي المق��دور حجم معاملات 
متنوع افزايش يابد و قيمت گذاري و اطلاع رساني 

آن ها شفاف تر شود.
چرا كه با ش��فاف و روشن ش��دن اطلاعات، 
براي بازارس��از ها فرصت هاي دسترسي به بازار 
يكنواخت تر مي ش��ود و با توزيع متعادل س��ود 
در اين بازار ها بين فع��الان، زمينه را براي فضاي 
رقابتي بيشتر فراهم مي كند. لذا در اين شرايط 
اقتص��ادي، ب��ورس كالا بايد نقش وي��ژه اي در 
شفاف سازي و يكسان سازي دسترسي به كالاها 
را فراهم كند. اما توسعه اين فعاليت ها نياز به عزم 

ملي، و اصلاح زير ساخت ها دارد همچنين بايد در 
برنامه هاي توسعه ملي بيش تر به آن توجه شود. 

 تعريف شما از بورس كالاي ايده آل در 
ايران چيست؟

بورس��ي اس��ت كه هر كالايي ك��ه در بورس 
پذيرفته شده، بر اساس اس��تانداردهاي بورس 
كالا، در آن قابل معامله باش��د و هر يك از اركان 
و فعالان بازار توان دسترس��ي به اطلاعات آن را 
داشته باشند و لايه هاي مختلف معاملاتي بتوانند 
نقش خودشان را به خوبي ايفا و نيازشان را از اين 

بازار تامين كنند.
چرا كه بنا به شرايط كشور بسياري از كالاها 
قيمت گذاري مي شود مثل سيمان، پتروشيمي و 
ساير اقلام اساس��ي، كه در اين بخش تا رسيدن 
به ب��ورس ايده ال فاصل��ه زيادي داري��م چرا كه 
بورس كالا، بورسي است كه س��اده ترين شكل 
آن معاملات فيزيكي كالا است در حالي كه بايد 
در اين بورس، اوراق معامله ش��ود و فرصت  هاي 
معاملاتي در اختيار س��رمايه گذاران بورس قرار 
گيرد، نه تنها خود كالا! چرا كه تحويل فيزيكي 
كالا مرحله نهايي انج��ام معاملات يك بورس به 

حساب مي آيد.
به هر حال ما بايد از امكانات موجود استفاده، 
و براي رسيدن به يك بورس ايده آل تلاش كنيم. 
تحقق اين هدف نياز ب��ه چارچوب هاي خاصي 
اس��ت كه بيمه ها، بانك ها و وزارت بازرگاني بايد 
نقش خود را ب��ه خوبي و در كارك��رد اصلي ايفا 

رونقبورسكالا
بهعزمملينيازدارد

 رييس هيات مديره شركت بورس كالا   در گفت و گو با  ماهنامه  بورس كالا   :

نگين بهكام  حسين ملاحسين آقا رئيس نخستين هيات مديره  شركت بورس كالاي ايران  است، وي در كنار اين عنوان 
مدير عامل شركت سرمايه گذاري توسعه معادن و فلزات و عضو هيات مديره شركت هاي چادرملو و گل گهر هم 

هست. 
 وقتي با ملاحسين  آقا كه تحصيلاتش را تا فوق ليسانس مديريت ادامه داده است در رابطه با بورس كالا هم 
صحبت شويم، متوجه اين نكته كه او بر خلاف بسياري از فعالان بازار سرمايه نگاهي بلند مدت دارد ، مي شويم .

او بر خلاف رييس س��ازمان بورس فكر مي كند اگر معاملات»  فيوچرز«  س��ال 78 هم در بورس راه اندازي  
شود يك موفقيت محسوب مي شود، وي حتي زمان لازم براي شكوفا شدن بورس كالا در اقتصاد ايران را 10 
سال مي داند، آن هم به ش��رطي كه يك اراده ملي و همه جانبه در آن جريان داشته باشد، مشروح اين گفت و 

گواز نظر مي گذرد:
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كنند و نظام هاي تعرفه گذاري، وضعيت واردات 
و صادرات مشخص و شفاف باشد.

ما نبايد از بورس هاي كش��اورزي و فلزات با 3 
يا 4 س��ال فعاليت انتظار معجزه داشته باشيم و 
راهي را كه دنيا در چند دهه طي كرده ما بتوانيم 
درمدت كوتاه��ي بگذرانيم بلكه باي��د به آرامي 
در اين مس��ير حركت و فرهنگ آن را در كشور 
گسترش دهيم و تا ظرف يك دهه آتي شاهد يك 
فضاي مناسب براي فعاليت بورس ها و كاركرد آن 

را در اقتصاد ايران و بازارهاي بين المللي باشيم. 
 بحث اوراق مالي و ابزارهاي مشتقه را 
براي رس�يدن به يک بورس ايده آل مطرح 
كرديد، هيات مديره براي تحقق به آن چه 

برنامه اي دارد؟
هم اكن��ون هي��ات مدي��ره در ح��ال تدوين 
برنامه ه��اي زمان بندي مختلف ب��راي بورس به 
س��ر مي برد كه در اين مورد خاص در حال تهيه 

الزامات معاملات مشتقه در بورس كالا است. 
دوره هاي آموزش��ي ب��راي 30 نف��ر از فعالان 
كارگزاري ه��اي بخش فلزات در ح��ال برگزاري و 
سازمان بورس در حال بررسي مسائل شرعي، پولي 
و مالي اين ابزار است. اعتقاد سازمان بورس و اوراق 
بهادار و شركت بورس كالا بر اين است كه اين بازار 
را بايد هر چه س��ريع تر فعال كرد. اما از آنجايي كه 
در راه اندازي اين بازار به دليل اينكه سابقه قبلي در 
بازار سرمايه ايران ندارد ريسك هاي ويژه خودش را 
دارد، اين كار بايد با دقت انجام شود تا مثل بعضي 
از بورس هاي دنيا دچار ش��وك ناگهاني معاملات 
مشتقه نشويم، چون تجربه جهاني نشان داده ورود 
بدون بررسي از اين ابزار به بورس كالا حتي سبب به 
تعطيلي كشاندن بورس هاي كالا در آنجا شده است. 
البته با تمام اين موارد كه گفته ش��د اميد داريم تا 
آينده نزديك بازار بتواند از اشكال مساله ابزار مشتقه 

استفاده كند. 
 بالاخره زم�ان راه اندازي اي�ن آينده 

نزديک كي هست؟ 
بر اساس برنامه مدون ش��ده در هيات مديره 
پيش بيني كرديم تا پايان س��ال 86 اين ابزار در 
بورس استفاده شود. اما به اعتقاد من اگر تا سال 
87 موفق به انجام اين معاملات ش��ويم هم كار 
بزرگي در تاريخ بورس كالا و حتي بازار س��رمايه 

ايران انجام شده است. 
ش��ما به بحث تبديل مصوبات به قانون اشاره 
كرديد اين يك راهكار كوتاه مدت و مس��كن وار 
به حس��اب مي آيد و اين درآينده براي بازار حل 
نخواهد كرد، شايد با واگذاري شركت هاي دولتي 
به بخش خصوصي ديگر آنها تمايلي به استفاده 
از اي��ن روش و عرضه محصولاتش��ان در بورس 
نداشته باشند؟ همانطور كه گفتم نتيجه بخش 
بودن و كارا ش��دن اين نهاد نياز به يك عزم ملي 
دارد. يعن��ي بايد مجموعه قواني��ن و مقررات در 
كشور به نحوي طراحي ش��ود كه صاحبان كالا 
و توليد كنندگان و خريداران كه نيازش��ان را از 
بورس تامين مي كنند برايش��ان صرفه و توجيه 

اقتصادي داشته باشد. 
 اگر اراده ملي در اين راس�تا باشد و به 

اين سمت حركت كند، محقق مي شود؟ 
اگر مزي��ت معامله گران در بورس مش��خص 
باش��د ديگر هيچ نيازي به دس��تور ب��راي انجام 
معامل��ه در ب��ورس نخواهد بود. چ��ون خودش 
جذابيت ايجاد و فع��الان را جذب مي كند. از اين 
رو هيات مديره در حال بررسي و تعريف مزاياي 
بخش هاي خصوصي در بورس اس��ت. كه نياز به 
جلب نظر و حمايت از وزارتخانه ه��اي اقتصاد و 
دارايي، بازرگاني، صنايع و معادن، سازمان بورس 
و اوراق بهادار، بيمه ها و بانك ها و ساير ارگان هاي 
مرتبط اس��ت.  ما به دنبال افزاي��ش مزيت براي 
جذب بخش هاي فعال در بازار هستيم، تا بتوانيم 

آنها را از بازار خارج از بورس به بورس بكشانيم. 
  به نتيجه اي هم رسيديد؟

بررسي ها ش��روع ش��ده اس��ت اما به نتيجه 
خاصي نرس��يديم چون اين ام��ر در بورس كالا 
حاصل نمي ش��ود. بايد ابتدا اين نگراني ها را در 
بين خودمان روش��ن. و مشخص كرده سپس به 
دستگاه هاي ذي ربط اعلام كنيم. اگر نتيجه اي 
بخواهد گرفته شود، يك تصميم ملي بوده و اين 

يك تصميم موضعي و بخشي نيست.
 يكي از مس�ائل در مورد هيات مديره 
مطرح مي ش�ود وزن زياد فعالان بازار فلز 
در اين گ�روه اس�ت و به اصطلاح »س�ايه 
فلزي ها« ب�ر آن س�نگيني مي كن�د، اين 
احس�اس خطر را ايجاد مي كند كه نكند با 
توجه به عملكرد نه چندان مناس�ب بخش 
كشاورزي، با وجود اين هيات مديره فلزي 
كام�لا به فراموش�ي س�پرده ش�ود، براي 
جلوگيري از اي�ن اتفاق احتمال�ي و رونق 

معاملات كشاورزي چه برنامه اي داريد؟

اينكه در بورس كالا س��ايه فلز بر آن سنگيني 
مي كند، درست است اما موضوعي كه مطرح است، 
در صنعت فولاد زمينه براي رقابتي شدن آماده تر از 
بخش كشاورزي بوده و هست. ضمن اينكه مسئولان 
وزارت جهاد و كشاورزي هم اعتقاد چنداني به بورس 

ندارند و از آن حمايت خاصي نمي كنند.
نمونه عيني آن هم روش برخورد با اين بورس 
و تخليه س��اختمانش بود كه صورت گرفت چرا 
كه اگر 2 هفته صب��ر مي كردند فعاليت هاي اين 
بورس به بورس كالا منتقل مي شد. اما اين تعامل 
انجام نشد و ديديد كه تمام اموال آنها را به خيابان 
ريختند. هر گاه مس��ئولان بخش كش��اورزي، 
ب��ورس كالا را باور كنن��د و كاركرد اي��ن نهاد را 
بپذيرند، معاملات كش��اورزي جايگاه خودش را 

در بورس پيدا مي كند. 
 آيا براي عرضه محصولات پتروشيمي 

در بورس برنامه اي داريد؟
امكانات اوليه از قبيل نرم افزار، آيين نامه هاي 
معاملاتي آماده ش��ده، حتي س��اعاتي هم براي 
معامله پتروشيمي در بورس در نظر گرفته شده 
است. اگر امروز مسئولان كش��ور و متوليان بازار 
پتروشيمي تصميم بگيرند پتروشيمي در بورس 
عرضه ش��ود، بورس كالا انجام اين معاملات را از 

فردا صبحش شروع مي كند. 
چندي پيش رئيس كمسيون انرژي مجلس 
از محل ب��ورس كالا بازدي��د و هي��ات مديره با 
آقاي دانشيار جلس��ه اي را برگزار كرد و ايشان با 

برنامه هاي جاري و آتي بورس كالا آشنا شدند. 
حتي آقاي دانشيار گفتند:» من فكر نمي كردم تا 
اين حد كار پيشرفت كرده آماده باشد ديگر  كشور 
نبايد براي عرضه اين محص��ولات نگراني  خاصي 
داشته باش��د« و قرار شد ايش��ان هم با مسئولان 
مرتبط كشور مذاكره كنند تا محصولات پتروشيمي 
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سريع تر وارد بورس كالا شود. 
 براي س�يمان و س�اير محصولات هم 

فعاليت خاصي انجام شده است؟
براي س��يمان هم زمين��ه فراه��م و منظور 
اراده مسئولان اس��ت. ما براي فلزات گرانبها هم 

چارچوب ها مشخص كرديم. 
 يعني مشكل عوارض 4 درصدي طلا و 

فلزات گرانبها حل شد؟
هن��وز خير، و ط��لا همچنان به ص��ورت غير 
رسمي وارد كشور مي شود. در صورتي كه بورس 
جاي معاملات رسمي كش��ور است. قوانين بايد 
بازار را به طوري هدايت كند كه بورس را به محل 
معاملات رسمي تبديل كنند. نه اينكه با معامله 
در بورس به آن رسميت بدهيم.  البته مسئولان 
در حال مذاكره هستيم و اميدواريم اين مشكل 

هر چه سريعتر حل شود. 
  بحث س�اختمان بورس را كه شركت 
بورس كالا تمايل بر خريد آن دانس�ت، به 
كجا رس�يد، آيا با آقاي ش�مع  آبادي رئيس 

سازمان تعاون روستايي مذاكره كرديد؟
براي خريد ساختمان 4 مورد مشخص شده كه 
آقاي هاشميان به عنوان مدير عامل در حال بررسي 
آن هستند و يكي از اين محل  ها همين ساختمان  

جنجالي بورس كشاورزي و تعاون روستايي است. 
  گويا تعاون روستايي پيشنهاد خريد 

هم به شما داده است؟
بله قرار ش��ده كه قيمت هاي كارشناسي آن 
استخراج ش��ود و در مورد آنجا با آقاي هاشميان 

مذاكره شود. 
 يك�ي از مس�ائل مه�م ك�ه در مورد 
كارگزاران ب�ورس كالا به خص�وص فلزي 
مطرح اس�ت، تعري�ف كارگ�زار ذي نفع و 
آينده اين گروه در بازار اس�ت، براي اينكه 
اين مساله به روند معاملات ضربه نزند،  چه 

اقدامي انجام مي دهيد؟
بحثي كه مطرح ش��ده اين است كه اين گروه 
نبايد كار تج��اري يا قيمت س��ازي را ايفا كنند. 
فقط كارگزار معامله گر باشند كه البته سياست 

درستي است. 
شركت بورس كالا و اوراق بهادار در اين مسير 
حركت مي كنند كه فضاي فعاليت كارگزاران به 
سمت وظايف اصلي شان ببرند و با افزايش تعداد 
كارگ��زاران اين ابهام��ات رفع مي ش��ود.  ضمن 
اينكه بايد توانمندي آنه��ا افزايش يابد به نحوي 
كه خودش��ان امكان تضمين معاملات را داشته 
باشند.  چرا كه عرضه از س��وي كارگزاران انجام 
مي شود براي آنها تعهد ايجاد مي كنند و بايد فضا 
را به سمتي س��وق پيدا كند كه به لحاظ سرمايه 
وظايف شان نس��بت به بورس كالا انجام دهند و 

بايد به مرور زمان به آن برسيم. 
 نظر شما در رابطه با فعاليت كارگزاران 

پس از ادغام چيست؟
معتقديد ك�ه باي�د در ب�ازار فل�زات و 
كشاورزي فعال شوند يا در حوزه تخصصي 

كار كنند؟
واقعيت اين اس��ت كه كارگزار بايد متخصص 
باش��د، چون اين گروه در واقع مش��اور خريدار و 
فروشنده هس��تند. فضاي كالايي كشور فضاي 
متنوعي است و هر كدام از بازارهاي نفت، فلزات، 
كشاورزي و بازار ساير محصولاتي كه در آينده در 

بورس پذيرفته مي شوند، متفاوت است. 
پس در شرايط فعلي بهتر است كه هر كدام در 
حوزه فعاليت قبلي خود به ارائه خدمات بپردازند. 
  اين روند ت�ا چه زمان�ي ادامه خواهد 

داشت؟
فعلا اين فض��ا بايد حفظ ش��ود تا كم توجهي 

نسبت به كالاهاي ضعيف نشود. 
 از آنجايي كه بازار فلزات جذاب است، 
بعضي از كارگ�زاران كش�اورزي تمايل به 
فعاليت در اين بازار هم داش�ته باشند، اين 
تصميم به اين شائبه دامن مي زند كه چون 
قالب هيات مديره فلزي است، با اين روش 
مي خواهد از كارگ�زاران بخ�ش فلزات تا 
حدودي حماي�ت كنند و اج�ازه ندهد اين 

انحصار بشكند؟
به نظر من اگر اين تصميم گرفته شود، مطمئن 
باش��يد از تنهايي جايي كه غفلت مي شود، همين 
بخش كشاورزي استو  حداقل انرژي كه صرف اين 

گروه محصولات مي شود هم از بين مي رود.
 پس به خاطر رونق بخش كش�اورزي 
به آنها اج�ازه فعاليت در بخ�ش فلزات را 
نمي دهي�د، اما من ج�واب كام�ل در مورد 
اينكه ب�راي رون�ق بخش كش�اورزي چه 

اقداماتي بورس انجام مي دهيد، نگرفتم؟
در كش��ور اگر اراده بر اين نباشد كه كالاهاي 
كشاورزي در بورس معامله ش��ود، اين اتفاق رخ 
نمي دهد. چون ش��ركت بورس يك ابزار تسهيل 
معامل��ه به حس��اب مي آيد و وظايف مش��خص 
خودش را دارد، پس بايد مس��ئولان كشور و به 
خصوص بخش كشاوررزي بايد به اين باور برسند 
كه بهتر است محصولات كش��اورزي در بورس 
كالا معامله ش��ود. وقتي محص��ولات به صورت 
كامل يارانه اي مورد حمايت قرار مي دهند، زمينه 
معامله رقابتي آن تضعيف مي ش��ود و بورس به 

تنهايي نمي تواند كاري بر اين بخش كند. 
 از ابت�داي فعالي�ت بورس ه�اي كالا 
در ايران گروه هايي با فعالي�ت اين نهادها 
مخالف�ت مي كردند، حالا به اي�ن دليل كه 
نسبت به روند آن اعتراض خواهند داشت 
يا كل بورس، براي برخ�ورد معقولانه با اين 
مخالفان بالقوه و احتمالي ب�ورس كالا چه 

برنامه اي داريد؟
در مس��ير هر تغييري مخالفان خودش را دارد. 
وقتي تصميم گرفته مي شود معاملات فولاد از دفاتر 
درب بسته فروش كارخانجات فولاد سازي به تابلوي 
شفاف  بورس منتقل شود، مخالفاني را ايجاد مي كند. 
حالا اين مخالفت مي تواند از س��وي كارخانجات 
فولاد سازي باشد يا از سوي گروه هاي خاص كه قبل 

از اين به دليل ارتباطاتشان از رانت معاملات استفاده 
مي كردند. اما وقتي در معرض خواس��ت ملي قرار 
گرفتند و معامله گران بازار هم ديدند كه منافع آنها 
ايجاب مي كند در بازار شفاف فعاليت كنند، حوزه 
كاري خ��ود ر ا تغيير داده و به ب��ورس آمدند. پس 
مي توان نتيجه گرفت كه اين مخالفت ها طبيعي 
است و پس از مدتي فروكش مي كند. و زياد نبايد 
نگران اين مخالفت ها بود، بلكه بايد نگران اين باشيم 
كه نتوانيم ساز و كارهاي مناسب براي شفافيت اين 
معاملات فراهم كنيم. چرا كه فعالان بازار سال ها به 
معامله به روش سنتي عادت كردند طبيعي است كه 
اگر بانك ها نتوانند خدماتشان را متناسب با بورس 
ارتقا دهند، براي كارخانجات توليدي در بازار سنتي 
روش هاي تامين منابع وجود دارد و مي تواند عرفي 
و چكي و حتي با يك تلفن محصولاتش را بفروشد 
پس آنجا را انتخ��اب مي كن��د. در صورتي كه اگر 
خدمات بانك و ساير نهادها نقش خوبي ايفا كنند 

جذب اين بازار مي شوند.
 عملك�رد ب�ورس را در 4 س�ال اخير 
چگون�ه ارزياب�ي مي كني�د، چ�ه مزايايي 
داش�ت و چه راهكاري براي بهتر شدن آن 

پيشنهاد مي كنيد؟ 
قبل از اي��ن چهار س��ال اگر مي خواس��تيد 
فولاد بخري��د، امكان خري��د از كارخان��ه براي 
مصرف كنندگان وجود نداش��ت و يك ش��بكه 
خاص ف��ولاد را از كارخانجات خريداري مي كرد 
و اجازه خريد به سايرين را نمي دادند اگر كارخانه 
به خ��ارج از اين ش��بكه مي فروخت، همان گروه 

براي كارخانه مشكلات ايجاد مي كرد. 
 چه مشكلاتي؟

به هر ح��ال گردش معام��لات در بورس كالا 
س��الانه بالغ بر 10 هزار ميليارد تومان است كه 
اين رقم قدرت نقدينگي بالايي مي طلبد. و همه 
امكان پرداخت آن را ندارند در حالي كه اين گروه 
خاص داشتند.  در گذشته امكان خريد مستقيم 
وجود نداشت، س��پس آنها با تامين منابع مورد 
نياز كارخانه توليدات آين��ده آنها را پيش خريد 
مي كردند و عملا محصولي نمي ماند كه كس��ي 
بخواهد آن را بخرد. مورد دوم هم اينكه قيمت ها 
روشن نبود. بررسي در سال 83 نشان داد فاصله 
بين قيم��ت فروش و ب��ازار رقمي ح��دود 300 
ميليارد تومان بود. اي��ن درآمدي بود كه نصيب 
واس��طه ها مي ش��د، در حالي كه كارخانجات رو 
به ورشكستگي بودند و مشكل تامين نقدينگي 
داشتند اما بورس كه آمد با وجود تمام مشكلات 
و س��ختي ها، قيمت گذاري ها را توانست به طور 
نسبي رقابتي كند و همچنين دسترسي به آمار 
معاملات و قيمت ها سهل تر است. بورس فلزات 
توانس��ت صنعت فولاد را در اي��ران احيا كند و 
منافعي كه به خريداران نهايي و توليد كنندگان 
رسيد سبب توس��عه بيش��تر بخش فولاد شد و 
مزاياي فضاي جديد براي همه قابل درك است.  
بايد براي بهتر ش��دنش درآينده زير ساخت ها را 

فراهم و ابزار مشتقه راه اندازي كنيم. 

امكانات 
اوليه براي  
عرضه سيمان 
و پتروشيمي 
در بورس آماده 
است و  اگر امروز 
مسئولان كشور 
تصميم بگيرند،   
بورس كالا انجام 
اين معاملات را 
از فردا صبحش 
شروع مي كند
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